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می خواهم زنده بمانم
ایــن روایــت رنج زندگی میناســت؛ 
۲۵ ســاله. یــک پســر سه ســاله دارد و 
در اتــاق کوچکــی در گاراژی خارج از 
شــهر زندگی می کند. حالا چهار ماه از 
اعدام همســرش به جرم قتل می گذرد. 
قتلی که مینا می گوید همســرش هرگز 
گردن نگرفت و البتــه توانایی پرداخت 
یک ریــال از دیــه ســه میلیاردی را که 
خانــواده مقتول بــرای رضایت در نظر 
گرفته بودند هم نداشت. مینا می گوید: 
«نمی توانســتم دیه را جــور کنم. برای 
همین تلاشــی هم نکردم. خودش هم 
می گفت تلاش نکن، ما که حتی بگویند 
۱۰ میلیون هم نداریم» . مینا سخت، اما 
شریف زندگی می کند. در ازای نظافت و 
آشــپزی برای گاراژ اتاقی دارد و ماهانه 
ســه میلیون تومان حقوق می گیرد. او 
تنگی دریچه میتــرال دارد و باید هرچه 
زودتــر تحــت عمل جراحــی تعویض 

دریچه قرار بگیرد.
او  مینا هیچ وقت خانواده نداشــته؛ 
در مراکز خیریه زندگی کرده و نمی داند 
اصــلا پدر و مادری دارد یــا نه. به گفته 
خودش تنها خانواده اش همسرش یاسر 
بود و پسرش ســامان. حالا می خواهد 
همین خانواده دونفره را نگه دارد. زنده 
نگــه دارد و بتواند بماند و بزرگ شــدن 
فرزنــدش را ببینــد. او می گوید: مردن 
برای من عروســی است. اما همه ترس 
مــن از مرگ به خاطر ســامان اســت. 
می ترســم همــه چیزهایــی را که من 
تجربه کــرده ام، او هم تجربه کند. برای 

همین برای زنده ماندن تلاش می کنم.
مینا مشــکلی برای جراحــی ندارد. 
خیریــن حوزه درمــان شــرایطی برای 
جراحی او بــه صورت رایــگان فراهم 
می کنند،  اما مســئله اصلی خانه است. 
او باید یــک خانه در فضایــی با هوای 
مناسب داشته باشــد. زندگی در هوای 
مسموم گاراژ برای زنی که داروی قلبی 
می خورد و کاندیدای عمل قلب اســت، 

ساده نیست.
شــرایط زندگــی هیچ وقــت طوری 
نبوده که مینا بتواند روی خوش ماجرا را 
ببینید. در روزهایی که در مرکز نگهداری 
زندگــی می کرد، به دلیل مشــکل قلبی 
که داشــت، هیچ وقت کســی حاضر به 
بردنش نشــد. بعد از آنکه مستقل شد، 
زندگی برای او پر از رویدادهای عجیب 
شــد. چه ازدواجش و چه ادامه زندگی 
مشــترک و چه ازدست دادن همسرش. 
انــگار هیچ وقت قرار نبــود او چیزی را 
تجربه کند که رنگ آرامش داشته باشد.
امــا مینا تمــام مدت تــلاش کرده 
زندگی برای پســرش ســامان خوشایند 
باشد. با وجود محدودیت ها سامان پسر 
خوشبختی است. مادری بسیار مسئول 
دارد کــه تمام امیدش برای زنده ماندن، 
بودن اوســت. مینا هرگــز نمی خواهد 
شــرایط به ســمتی برود که سامان هم 
مثــل او بدون پدر و مادر بزرگ شــود و 
برای همین با وجود تمام ســختی ها به 
خورد و خوراک و دارویش تا حد ممکن 
رســیدگی می کند. او می خواهد سامان 
مادر داشــته باشــد. اما روند ســلامتی 
او در صورتی کــه تا پاییــز جراحی نکند، 
مختل خواهد شــد و پزشک تأکید دارد 
که پیــش از جراحی بایــد خانه اش را 
سر و سامان بدهد. زندگی در گاراژ بعد از 

جراحی برای او غیرممکن خواهد شد.
قرار اســت او بعد از گذراندن دوران 
نقاهــت در یک مهد کــودک کار دفتری 
کند و حقوقی معادل وزارت کار برایش 
در نظــر بگیرنــد. هزینه هــای درمانی 
او هم از طــرف خیرین تأمیــن خواهد 
شد. مهم ترین مســئله مینا داشتن یک 
خانه کوچک در شهرشــان اســت. او با 
کمــک خیرین صد میلیــون تأمین کرده 
و ۷۰ میلیون نیاز دارد تا بتواند خانه ای 
۴۰ متری را در شهرشــان رهن کند. این 
اولین قدم های مینا برای زندگی اســت. 
شــاید بتواند ســال های بعــد قدم های 
به خاطر ســامان  بــردارد.  محکم تری 
کــه همه زندگــی اوســت، می خواهد 
زنــده بماند و شــور زندگــی در قلبش 
شــعله ور اســت. ما به خاطــر مینا که 
هرگــز زندگی نکرد و به خاطر ســامان 
که رنج هــای مادرش را تجربه نکند، در 
این مسیر همراه او خواهیم بود. تاکنون 
برای تأمین هزینه هــا کمکش کرده ایم 
و تــا انتهــا نیــز در کنــارش می مانیم. 
در صورت تمایل اگر دوســت داشــتید 
برای زندگی مینا و ســامان کاری بکنید،  
مبالغ اهدایی خود را به شــماره کارت 
۵۰۴۱۷۲۱۲۰۹۴۳۴۷۲۰ بانک رسالت، به 
نام شهرزاد همتی پل سنگی واریز کنید.

تبعات صدور مجوز تأسیس داروخانه
برای غیرداروساز

شرق:  رئیس انجمن داروسازان ایران به مصوبه دیوان عدالت اداری مبنی 
بر صدور مجوز تأسیس داروخانه به افراد غیرداروساز واکنش نشان داد و 
در عین حال نســبت به کاهش ذخایر اســتراتژیک دارو در پی بدعهدی سازمان 
هدفمندی و بیمه تأمین اجتماعی در پرداخت مطالبات حوزه دارو هشــدار داد. 
دکتر شهرام کلانتری در نشستی خبری در واکنش به اخباری مبنی بر ارائه مجوز 
تأســیس داروخانه به غیرداروســاز و ابلاغیه اخیر سازمان غذا و دارو در این باره، 
گفت: این ابلاغ ماده واحده از طرف سازمان غذا و دارو جدولی بود که به ضوابط 
ابلاغی سال ۱۴۰۰ ضمیمه کردند که برای سایر مدارک تحصیلی شرایط لازم برای 

تأسیس داروخانه در نظر گرفته شود.

واکنش انجمن داروســازان ایــران به صدور مجوز تأســیس داروخانه برای افراد 
غیرداروساز

وی با تأکید بر اینکه هرگونه تفکیک بین مدیریت یک مؤسســه پزشــکی اعم 
از داروخانه و ســایر مؤسســات پزشکی با مؤسس آن اشــتباه است و در نهایت 
به ســلامت مردم خدشه وارد می کند، به قانون ســال ۱۳۳۴ اشاره کرد و گفت: 
این قانون در زمان خود قانونی بسیار قوی بود؛ زمانی که تعداد فارغ التحصیلان 
حرف مختلف پزشکی کشور از کفایت لازم برخوردار نبوده و در سال های گذشته 
ضعف های این قانون برطرف نشده و دچار نقصان است و همین باعث می شود 
در آرای دیوان عدالت اداری بر اســاس مراجعه به نص قانون و نه تفســیر آن، 
برخی شروط آیین نامه تأسیس داروخانه توسط دیوان مورد تشکیک یا ابطال قرار 
گیرد که یکی از آنها نیز همین صدور مجوز تأســیس داروخانه به غیرداروســاز 
است. کلانتری در این باره ادامه داد: متأسفانه دیوان عدالت اداری شرط ذکرشده 
در آیین نامه تأسیس داروخانه مصوب ۱۴۰۰ را قبول نکردند و آن را ابطال کردند. 
ما در انجمن داروسازان ایران تقاضای اعمال ماده ۹۱ درخصوص این رأی دیوان 
را کرده ایم و امیدواریم صدای حق جامعه داروســازی ایران توسط قضات دیوان 

شنیده شود و این حق به جامعه داروسازی بازگردد.
وی افزود: متأســفانه در این فاصله زمانی با هجوم بی سابقه افرادی مواجه 
شدیم که بدون داشتن هر گونه سابقه به نهادهای غیرمتخصص از جمله هیئت 
مقررات زدایی مراجعه می کنند و این نهاد نیز به بهانه بهبود کسب وکار شروع به 
صدور مجوزهایی کرده است؛ این در حالی است که این افراد از نظر سازمان غذا 
و دارو و انجمن داروسازان ایران صلاحیت لازم را برای تأسیس داروخانه ندارند. 
ســازمان غذا و دارو نیز در این زمینه تحت فشار سیستم های نظارتی است تا به 
هجوم این افراد پاسخ دهد. لذا این سازمان جدولی را برای رنک مدارک تحصیلی 
افراد متقاضی تأسیس داروخانه ابلاغ کرده است. هرچند حضور هر فردی به جز 
دکتر داروســاز را به صلاح سلامت مردم نمی دانیم، اما اقدام سازمان غذا و دارو 

برای جلوگیری از هرج ومرج را یک گام مثبت تلقی می کنیم.
کلانتری همچنین در پاســخ به ســؤالی درباره مهم ترین چالش های جامعه 
داروســازی کشــور و مطالبات آن از دولت چهاردهم گفــت: مهم ترین چالش 
جامعه داروســازی در تمام بخش ها از اولین نقطه زنجیره تأمین دارو تا تولید و 
واردات و پخش و عرضه، دخالت نهادهای غیرتخصصی و غیرکارشناسی در یک 
امر کاملا تخصصی و کارشناسی است؛ به طوری که همین باعث شده طی چند 
ســال گذشته با انبوهی از مشکلات مواجه شویم که اکنون حل و رفع بسیاری از 

آنها غیرممکن شده است.
وی بــا انتقــاد از دخالت های غیرکارشناســی در افزایــش ظرفیت پذیرش 
دانشجوی داروسازی ادامه داد: با این تصمیم اشتباه با انبوعی از فارغ التحصیلان 
بی کار و فاقد داروخانه مواجه می شــویم و نهایتا هــم با حجم زیادی داروخانه 
مواجه می شــویم که از توازن اقتصادی خارج می شــوند. یا بــه عنوان مثال در 
مباحــث مرتبط بــا ارائه خدمات الکترونیــک و ورود پلتفرم ها بــه عرصه ارائه 
خدمات دارویی به مردم، اقتضائات نظام سلامت از جمله محرمانگی اطلاعات 

این حوزه و اصول حرفه ای پزشکی نادیده گرفته می شود.
کلانتــری افزود: در مجموع در تمام بخش ها طی چند ســال گذشــته دچار 
دخالت های غیرکارشناســی افرادی بودیم که به هیچ وجه کارشــناس نبودند و 
همین موضوع تولیت نظام ســلامت و همچنین نظام رگولاتوری داروســازی را 

دچار چالش کرده است.
وی با بیان اینکه متأســفانه سازمان هدفمندی هنوز سهم ارز سال ۱۴۰۲ دارو 
را تســویه نکرده است، افزود: از طرف دیگر ســازمان تأمین اجتماعی نیز چه در 
بحث بیمه و چه یارانه ارزی برای سال جاری حتی یک ریال هم پرداخت نکرده 
است. مجموعه این موارد منجر به آن می شود که ذخایر استراتژیک دارویی کشور 
در حال کاهش اســت. این هشــدار را می دهیم که اگر فکری عاجل برای تأمین 
نقدینگی و تسویه بدهی داروخانه ها نشود، طی چند ماه آینده با حجم بزرگی از 
کمبودهای دارویی مواجه می شویم و در چنین شرایطی هم چاره ای جز واردات 
فوریتی و خرید داروی با کیفیت پایین تر و قیمت گران تر نخواهد بود. سهم تأمین 
اجتماعی ماهانه حدود ۲.۵ همت از اســناد بیمه ای داروخانه هاست که حدود 
۳۶ درصــد آن را از منابع خود و باقــی منابع را باید از طرح دارویار پرداخت کند 
که برای امســال تا این مقطع زمانی حتی یک ریال پرداخت نکرده اســت. بابت 
سهم ارز بیمه شدگان تأمین اجتماعی نیز هنوز دی ماه سال گذشته را نیز پرداخت 

نکرده است.
در این نشســت همچنین دکتر جنیدی، ســخنگو و عضو هیئت مدیره انجمن 
داروسازان ایران با انتقاد از دخالت های افراد غیرمتخصص در حوزه دارو، گفت: 
قانون ســال ۱۳۳۴ نیازمند بازنگری است و وزیر بهداشت دولت چهاردهم لازم 

است به این موضوع توجه ویژه داشته باشد.
وی همچنیــن با ابراز نگرانی از برگشــت چک های داروخانه ها گفت: ســال 
گذشته نگرانی برگشــت چک های داروخانه ها را داشــتیم و امسال این نگرانی 
یک مرحله بالاتر رفته و نگرانی پاس نشــدن و برگشــت چک شرکت های پخش 
را داریــم. در ادامه دکتر احمدی، مدیر روابط عمومی انجمن داروســازان ایران 
نیــز کمبود نقدینگی و عدم تخصیــص به موقــع ارز را از مهم ترین چالش های 
حوزه دارو دانســت و به اعتبارات مصوب و همچنین تخصیص های ناقص طرح 
دارویــار از تیرماه ۱۴۰۱ تاکنون اشــاره کرد و گفت: این مشــکل صنعت را دچار 
مشکل شــدیدی کرده است. طبق قانون باید هر ماه یک دوازدهم اعتبارات طرح 
دارویار به دارو تخصیص یابد اما اکنون که پنج ماه از ســال گذشــته، تنها حدود 
۲۰ درصد اعتبار تخصیص یافته است. بنابراین وقتی نقدینگی به صنعت تزریق 
نشــود و بیمه ها همراهی نکنند، صنعت دچار مشکل می شود. وی نیز با انتقاد 
از بی توجهی ســازمان تأمین اجتماعی به پرداخت مطالبات داروخانه ها افزود: 
اکنون پنج ماه از سال گذشته و سازمان تأمین اجتماعی حتی یک ریال از مطالبات 
داروخانه ها را نداده است. ضمن اینکه هنوز مبلغی از سال قبل نیز بدهکار است 
و این مباحث داروخانه ها را دچار مشکل کرده است. احمدی با بیان اینکه در ماه 
پنجم سال هســتیم و ۳۰ همت (۳۰ هزار میلیارد تومان) مطالبات داروخانه ها 
از بیمه ها مخصوصا تأمین اجتماعی و طرح دارویار اســت، گفت: سازمان بیمه 
سلامت نسبت به سایر بیمه ها از وضعیت بهتری در پرداخت مطالبات برخوردار 
است. البته بیمه ها طبق قانون باید ۶۰ درصد مطالبات را بلافاصله بعد از دریافت 
اسناد پرداخت کنند و در صورت دیرکرد باید جریمه بپردازند که البته این موضوع 
هیچ گاه اجرائی نشده اســت. در مجموع عدم نقدینگی بلای جان صنعت دارو 
شــده اســت. البته رئیس جمهور در این زمینه دســتور تخصیص ارز داده اند که 

امیدواریم هرچه سریع تر اقدامات لازم صورت گیرد.

شورای شهر تهران پیگیر  واگذاری ها در  یکی از  پارک های پایتخت شد

بوستان ولایت سبز می ماند؟

نگاه گزارش خبری

جامعهجامعه

زمانی که دور تا دور بوســتان ولایت درخت کاری شــد و 
زمین های میانی آن بایر و بلااستفاده ماند تا به امروز، خبرهای 
زیادی درخصوص ســرانجام این زمین ها منتشر شده است؛ از 
احداث مرکز تجارت جهانی در ایــن اراضی تا تأکید بر تبدیل 
همه زمین های باقی مانده به فضای سبز، طرح ساخت اولین 
بیمارستان هســته ای و تالار شهر تا پیشــنهاد استفاده از این 
زمین ها بــرای زمان های بحرانی و احداث اکوپارک تهران، اما 
مدیریت شهری ششم برنامه دیگری برای این زمین ها داشت.

در همان ســال ابتدایــی علیرضا زاکانی شــهردار تهران 
درخصوص ســرانجام این بوســتان به یکی از رسانه ها گفت 
که  بوســتان ولایت بیش از ۲۵۰ هکتار مساحت دارد که تنها 
رینگ و حاشیه دور آن سبز است و زمین های میانه این بوستان 
رها شده است ؛ طرحی برای این زمین ها داریم که آنجا تبدیل 
به بزرگ ترین شهرک فناوری ایران و غرب آسیا شود که اتفاقا 
۹۰ درصد زمین های آن هم فضای ســبز باشــد؛ اما اهل علم 
و دانشــمندان به آنجا بیایند و از چنین فضای بزرگ و خوبی 
اســتفاده کنند، محل اسکان و... هم داشــته باشد. این تغییر 

کارکرد ارزش افزوده ویژه ای برای شهر ایجاد می کند.
این در حالی بود که مقــام رهبری در روز درخت کاری که 
کلنگ بوستان ولایت را بر زمین زدند، به مدیران شهری اعلام 
کردند: «می گویند می خواهیم ۲۲۰ هکتارش را فضاى ســبز 
درست کنیم. شما باید مواظب آن بقیه باشید. ۸۰ هکتار زمین 
وسط شهر، چیز کمی نیســت. اینجا زمین هایی است که متر 
مترش محاسبه دارد. شما اینجا ۸۰ هکتار زمین دارید؛ مراقب 
باشــید که چه اتفاقی بناست براى این زمین ها بیفتد. شماها 
بحمداالله خودتان پاکید، اهل هیچ گونه استفاده  سوء نیستید؛ 
اما این جور نیســت که تمام محیط زندگی، خالی از آدم هاى 
سوءاستفاده جو باشد. مراقب باشید طرح هایی که می خواهید 
اینجا اجرا کنید، از بیرون محیطِ شماها برایش طراحی نشده 
باشد؛ با بعضی از توجیه هاى گوناگون. همین طور بقیه  جاها. 
حالا اینجا بزرگ ترین است، اینجا مهم ترین است، اما تهران باز 
هم مراکز دیگر دارد؛ مراکزى که می توان در آنها فضاى ســبز 
درســت کرد؛ می توان فضاى تنفسی براى تهران درست کرد؛ 
می توان ریه هاى تهران را تقویت کرد. حقیقتا ریه هاى تهران 
ضعیف اســت». شهردار تهران خرداد ســال ۱۴۰۲ در جریان 
امضای تفاهم نامه میان شــهرداری تهران و دانشگاه خواجه 
نصیرالدین  طوسی باز هم از برنامه هایش برای بوستان ولایت 
ســخن گفت. او گفته بود با برنامه ریزی هــای صورت گرفته 
بناســت پارک ولایت به مساحت ۲۰۰ هکتار تبدیل به شهرک 
فناوری تهران شــود و به احتمال زیاد در این هفته نیز مجوز 
فعالیت شهرک توسط وزارت علوم صادر خواهد شد، از طرفی 
با تغییر کاربری، مجموعه هایی چون پادگان جنگ افزارسازی 

نیز تبدیل به مرکز نوآوری و فناوری در تهران می شود.
این بار اعضای شــورای شهر به ســخنان شهردار واکنش 
نشــان دادند، مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران در 
صحن علنی درخصوص تبدیل بوســتان ولایت به پارک علم 
و فناوری، تأکید کرد: این اقدام باید حتما در شــورا به تصویب 
برسد و ســپس اجرائی شــود. مهدی اقرارایان رئیس کمیته 
نظارت شــورای شــهر هم با بیان اینکه مقام معظم رهبری 
بوستان و درخت را جزء مسائل اصلی کشور دانسته اند، گفت: 
بر اساس تأکید ایشــان نباید فضای سبز را جزء مسائل فرعی 
دانســت و زیست انســانی به عنوان یک اولویت مدنظر است 
و باید در شــورای شــهر توجه جدی به آن داشته باشیم. اگر 
شــهرداری می خواهد تصمیمی برای بوستان ولایت بگیرد، 
باید حتما مصوبه شورا را دریافت کند. تهران یک شهر متراکم 

است و باید بیش از این فضای تنفسی داشته باشد.
ســخنان شهردار تهران در حال فراموشــی بود که تیرماه 
امسال (۱۴۰۳) در یک کانال محلی خبری درخصوص بوستان 

ولایت منتشر شد.
جوادیه نیوز نوشت:  شهرداری تهران در توافقی نامشخص 
و مخفیانــه با یک شــرکت واســطه، اقدام بــه تخلیه همه 
زیرساخت های تفریحی و واگذاری بخش عمده ای از مساحت 
۲۷۰ هکتاری بوســتان ولایت به معاونــت علمی و فناوری 

ریاست جمهوری کرده است.
این کانال خبری مدعی شــده بود که این توافق بلافاصله 
پس از شکســت طیف سیاســی زاکانی در انتخابات صورت 
گرفته، به گونــه ای که در اقدامی بی ســابقه و عجولانه، تنها 
۷۲ ســاعت فرصت برای تخلیه و فســخ قرارداد پیمانکاران 
داده شده است که با توجه به تغییرات صورت گرفته در نهاد 
ریاســت جمهوری این تصمیم عاجلانه محل ســؤال و ابهام 

اســت. کارآفرینان، غرفه داران و تشکل های حاضر در بوستان 
ولایت با انتقاد از تصمیم عجولانه زاکانی مدعی هستند حتی 
اگر این پــروژه در قالب یک پروژه ملی در حال انجام اســت، 
دلیــل تعجیل در اجرای آن با توجه به تغییرات صورت گرفته 
در نهاد ریاست جمهوری چیست و قرار است منافع پشت پرده 
و گروهی چه کســانی را تأمین کند؟ کارآفرینان و غرفه داران 
حاضر در این بوســتان بیش از یک دهه در این بوستان مستقر 
بوده اند و مشخص نیست این اقدام عجولانه با چه توجیهی 

در حال اجراست.
آنهــا در نامه ای بــه رئیس جمهــور هم نوشــته بودند: 
«این جانبان کارآفرینان و تشــکل های مردمی بوســتان بزرگ 
ولایــت واقع در منطقه ۱۹ شــهرداری تهران کــه با کمترین 
بضاعت مالی و زحمات فراوان طی چندین سال اخیر و تحمل 
رکود اقتصادی دوران کرونا، توانستیم بدون حمایت شهرداری 
منطقه و هیچ نهاد ذی ربط دیگری این بوستان را از یک محیط 
متروک و بی استفاده به یک مرکز پرشور و نشاط و مورد استقبال 
شــهروندان جنوب تهران با تفریحات ارزان قیمت تبدیل کنیم 
لیکن اخیرا شــهرداری تهران طی توافقی نامشــخص، بدون 
توجیه و مغایر قانــون (متولی نگهداشــت و بهره برداری از 
بوســتان های سطح شــهر شــهرداری تهران می باشد با یک 
شرکت واسطه اقدام به تخلیه کلیه زیرساخت های تفریحی و 
واگذاری بخش عمده ای از مساحت ۲۷۰ هکتاری این بوستان 
که مورد اســتفاده شهروندان می باشــد) به معاونت فناوری 

ریاست جمهوری کرده است».
در این نامه این پرسش مطرح شده که «آیا تعداد پارک های 
فناوری موجود پاســخ گوی نیازهای پژوهشگران نمی باشد؟! 
کــه کمترین امکانات تفریحی را از مــردم کم بضاعت جنوب 
تهران دریــغ می نمایند؟ حتی اگر ایــن تصمیم در قالب یک 
پروژه ملی بوده و به نفع تمامی ملت ایران می باشد؛ دلیل این 
همه تعجیل پیش از تغییرات کابینه دولت چیست؟ آیا به نظر 
حضرت عالی ایجاد شــائبه نمی نماید که منافع مالی و پشت 

پرده گروهی به منافع ملی ارجحیت دارد؟!».
سه جلســه اســت که مهدی اقراریان درخصوص برخی 
از واگذاری ها و تغییر کاربری ها در بوســتان ولایت در صحن 
شــورای شــهر تهران هشــدار می دهد. او می گویــد: تغییر 
کاربری هایی در این بوســتان اتفاق می افتد که در مورد تغییر 
کاربری آن ســؤال پرســیدم و نحوه و مدت واگذاری ها را نیز 
مطرح کردم که بر چه اساسی انجام شده است؟ این بوستان 
می تواند یکی از ذخایر اکولوژیک باشــد اما به دیگر کاربری ها 

اختصاص داده شده است.
اقراریان با اشاره به وضعیت مجموعه ساصد و واگذاری ها 
در آن هم می گوید: بخشی از آن به منطقه ۱۳ واگذار شده اما 
بخشــی دیگر به افراد و ســازمان ها واگذار می شود و اگر قرار 
باشــد واگذاری صورت بگیرد، باید مجوز شورا را داشته باشد. 
این موضوع برای ما شــفاف نیست و شــهرداری باید در این 

خصوص به صورت شفاف پاسخ دهد.
مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران هم یادآوری 
کــرده که پیش از افتتــاح قرار بود فروشــگاهی بزرگ در آن 
ساخته شــود اما در روز افتتاح مقام معظم رهبری فرمودند 
که تمام فضا، پارک باشــد. مباحثی مطرح شــد اما گفتیم که 
باید فضای پارک حفظ شــود. سال هاست طراحی هایی در آن 
صورت گرفته که باید اجرائی شود. باید بخشی از این بوستان 
که خشک است و اســتفاده ای از آن نمی شود، مورد استفاده 

قرار بگیرد.
هشــدارها و پیگیری ها منجر به جلســه ای با این موضوع 
در شورای شهر تهران شد. روز گذشته در صحن شورای شهر 
تهران مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت شورا درخصوص 
حواشی بوستان ولایت و مباحث مربوط به جنگ افزارسازی، 
می گوید: در این خصوص، جلســه ای با حضور رئیس شورا و 
مســئولان شهرداری تهران برگزار شد که در جریان آن، نکاتی 
مطرح شــد که درخواست می شود مورد پیگیری قرار بگیرند. 
مســئله اول، درخصوص بوســتان ولایت است. مساحت این 
بوســتان ۲۶۸ هکتار است و بر اساس گزارشی که اعلام شده 
در حال حاضر ۵۳ هکتار از این بوستان به عنوان رینگ فضای 
سبز در حال بهره برداری اســت. گویا در دوره فعلی، طرحی 
جهت بررســی به کمیســیون ماده ۵ ارائه شــده است که بر 
اســاس آن ۱۰ درصد از این متراژ به سرانه ها اختصاص یابد. 
وضعیت تأیید این طرح از سوی کمیسیون از جمله ابهاماتی 
بود که در جلســه مذکور، مطرح و مقرر شــد در اسرع وقت 
گزارشــی دراین باره ارائه شــود. اقراریان ادامــه می دهد: بر 

اساس اظهارات شهرداری، این محل برای احداث پارک علم 
و فناوری نیازمحور در نظر گرفته شــده است. به نظر می رسد 
مصوبه احداث این پارک از دولت قبلی، اخذ شده و در مرحله 
نهایی شدن است. ضرورت دارد که حتما طرح جامع بوستان 
ولایت هرچه ســریع تر تهیه شــده و جهت تصویب در اختیار 
شــورا قرار گیرد تا اقدام جامــع و هماهنگی درخصوص این 

بوستان اتفاق بیفتد.
رئیس کمیته حقوق شهروندی شورا درخصوص مجموعه 
جنگ افزارســازی نیز می گوید: درخصوص جنگ افزارســازی 
گفت وگوهایی انجام شــد که بر اساس آمار اعلامی، مساحت 
این مجموعه حدود ۱۱ هکتار است. از این متراژ تنها سه هکتار 
قرار اســت به احداث بوستان اختصاص یابد و قرار است یک 
بوســتان محلی در آنجا راه اندازی شــود که هنوز زمان آن از 
سوی شهرداری اعلام نشده است. سه کاربری دیگر از جمله 
خدمات شهری، مســجد و حسینیه برای این محل پیش بینی 
شــده که هنوز اطلاعی درخصوص نحوه واگذاری این ســه 
کاربری در دســت نداریم و نمی دانیم که آیا مشمول مصوبه 
شورا بوده است یا خیر و آیا به لحاظ قانونی، باید این کار انجام 
شــود و اینکه این واگذاری با چه مکانیسمی و با چه افرادی 
انجام می شود. بخش دیگری از این محل قرار است به صنایع 
خلاق اختصاص یابد که متولی آن، ســازمان فرهنگی هنری 
شهرداری اســت. بر اساس اعلام این ســازمان، در این محل 
۱۵ هزار مترمربع ســوله وجود دارد که قرار اســت برای این 
منظور در نظر گرفته شــود. گفته می شود بخش دیگری هم 
قرار اســت به استارت اپ ها تعلق یابد که سؤالات و ابهاماتی 
درخصوص جانمایی آنها در جلسه فوق مطرح شد و منتظر 
پاسخ آن هستیم. درخواست می شود موارد و موضوعاتی که 
در جلسه گذشته مطرح شد، در اسرع وقت پیگیری شده و در 
اختیار شورا قرار گیرد تا ما هم بتوانیم با اطلاع رسانی به افکار 

عمومی پاسخ گوی شهروندان باشیم.
وی در پایان یادآور می شود: شهردار تهران به مردم منطقه 
۱۳ قول داده بود این مکان برای راه اندازی یک فضای ســبز و 
پارک در نظر گرفته شود. بهتر است هرچه سریع تر دیوارهای 
بلند آنجا برچیده شــده و این امکان فراهم شــود تا مردم از 
عرصه آن اســتفاده کنند. البته ما پیش تر هم تأکید کردیم که 
جانمایی صنایع خلاق در این محل، تصمیم نادرســتی است. 
لذا درخواســت شد سوله هایی که در آن محل وجود دارد، در 
اختیار ورزش بانوان و به طور کلی فعالیت های ورزشــی قرار 
گیرد تا فضای مناســبی از این جهت برای منطقه که در حوزه 
ســرانه ها با فقر مواجه است، ایجاد شود. نکته بعد اینکه آیا 
موضوع صنایع خلاق، اولویت شــهرداری است و این امکان 

وجود دارد که آن را در جای دیگری احداث کند یا خیر.
مهــدی چمــران هــم در 
این رابطه کلی و سربســته به 
توضیحاتی  می گوید:   رسانه ها 
در مــورد بوســتان ولایــت و 
جنگ افزارســازی ارائه شد اما 
بــه اتمام نرســید و گفتیم که 
طرح های مورد نظر آنها ارائه 
بر ســاخت مرکز  قرار  شــود. 
سرطان یا هایپر بود که ساخته 
نشد. زمانی گفتند در ۲۰ درصد 
که  شود  ساختمان سازی  فضا 
مخالفــت کردیــم؛ چراکه اگر 
ساخت شروع شود، ادامه پیدا 
خواهد کرد. مــا گفتیم چیزی 
از فضای ســبز کم نشــود به 
جز باند فرودگاه که باید حفظ 
شــود. هــر گاه حساســیت ها 
به حــوزه فنــاوری و نوآوری 
زیاد می شــود  در شــهرداری 
برخــی به یــاد تذکــر گروهی
 ۹ عضو شورای شهر تهران به 
دخالت های فردی بی ســمت 
در شــهرداری می افتنــد کــه 
علاقه مند بــه دنبال کردن این 
شــهرداری  در  موضوعــات 
تهران اســت، باید منتظر ماند 
تا انتقادها و هشــدارها در این 

رابطه شفاف تر شود.

تــا  دور  کــه  زمانــی 
ولایت  بوســتان  دور 
درخــت کاری شــد و 
آن  میانی  زمین هــای 
ماند  بلااستفاده  و  بایر 
تا به امــروز، خبرهای 
درخصوص  زیــادی 
زمین ها  این  سرانجام 
منتشر شــده است؛ از 
احــداث مرکز تجارت 
اراضی  این  در  جهانی 
همه  تبدیل  بر  تأکید  تا 
باقی مانده  زمین های 
ســبز،  فضــای  بــه 
اولین  ساخت  طراحی 
هسته ای  بیمارســتان 
تا پیشنهاد  تالار شهر  و 
استفاده از این زمین ها 
برای زمان های بحرانی 
اکوپــارک  و احــداث 
مدیریت  امــا  تهران، 
برنامه  ششــم  شهری 
این  بــرای  دیگــری 

زمین ها داشت.

نورا  حسینی


